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Több mint két évtizedes, a kommunikáció és kultúra területén szer-
zett tapasztalatokkal, született magyarországi horvátként tavaly meg-
pályáztam a Croatica Kulturális Információs és Kiadói Nonprofit Kft. 
ügyvezetői igazgatói tisztségét, amit 2022. november 1-én vettem át a 
nyugdíjba vonuló ügyvezetőtől, Horváth Csabától. Gyerekkorom nyara-
it Baranya megyében, monyoródi nagyszüleimnél és nagykozári roko-
nainál töltöttem. Ott tanultam meg a horvát nyelv és a helyi dia lektus 
alapjait. Felvettek a Pécsi Egyetem horvát nemzetiségi és angol nyelv 
tanári szakára, és egy szemesztert a Zágrábi Egyetemen ösztöndíjas 
vendéghallgatóként hallgattam. Azt terveztem, hogy a magyarorszá-
gi horvát közösségben és a közösségért dolgozom. Húsz év újságírói 
munkám során az MTVA-nál mindvégig a horvát anyanyelv megőr-
zését tekintettem elsődleges feladatomnak, a kulturális értékek köz-
vetítését közösségünk és más népek felé. Ezt a szellemiséget hoztam 
magammal a Croaticába is.

A Croatica az elmúlt húsz évben tevékenységével, jelenlétével már 
bizonyította méltó helyét és szerepét a hazai horvát közösségben, s más 
nemzetiségi körökben is. A megszokott szakmai színvonalat a nehéz 
gazdasági helyzet ellenére is szeretném megtartani és idővel erősíteni. 
Megalapításakor és hosszú éveken át a Croatica fő profilja a tanköny-
vek kiadása és nyomtatása volt, ami saját digitális nyomdájában tör-
tént. Célom, hogy a megváltozott körülmények között is fenntartsam 
a folytonosságot, valamint feltárjam a horvátországi piacra történő 
bekerülés kilátásait úgy a kiadás, mint a terjesztés terén. Habár a pa-
píralapú könyvek még mindig nagy értéket képviselnek – és a jövőben 
is megmarad ez a szerepük –, nagy lehetőséget látok a digitális vagy 
elektronikus formában való megjelentetésben. Fontosnak tartom – a 
helyi önkormányzatokkal, intézményekkel és egyesületekkel együtt-
működve – kiadványaink népszerűsítését nemcsak a Croatica székhe-
lyén, hanem az ország összes olyan területén, ahol élnek horvátok. 

Nagy lehetőség napjainkban a cégek számára, hogy szolgáltatása-
ikat és termékeiket az interneten keresztül népszerűsítik. „Aki nem 
látszik, nem játszik” – nagyon is igaz ez az állítás a mai világban. Sze-
retnék egy új, frissített weboldalt létrehozni – ennek a folyamatnak 
már az elején járok –, ahol helyet kap a Croatica mindhárom szervezeti 
egysége: a kiadói, a kulturális és a médiatevékenység. Az új weboldal 
egyesíti az összes elektronikus médiát. Egy helyen jelennek majd meg 
a Hrvatski glasnik hetilap cikkei, a TV Croatica videói, a Radio Croati-
ca műsorai, fotóalbumok és egyéb érdekességek. 

A hagyományos média mellett egyre nagyobb igény mutatkozik 
az internet nyújtotta előnyöket kihasználó új médiumok iránt, a fiatal 
nemzedéket pedig új digitális platformokon keresztül lehet megszólíta-
ni. Az új weboldal mindenképp a jobb kommunikációt szolgálja majd, 
a már meglévő és a jövőben megnyerhető közönséggel is. Általa az in-
tézményt is ismertebbé, vonzóbbá kívánjuk tenni. Újságírói múltamra 
tekintettel szeretném a Croatica TV-t fellendíteni, érdekes videóanya-
gokat készíteni. Az információs és dokumentációs tevékenység mellett 
érdekes embereket bemutatni, akik munkájukkal példát adhatnak má-
soknak. Mindennapi témákról beszélgetnénk, melyek mindannyiun-
kat érintenek, bemutatva a horvát intézmények működését is. Céljaim 
között szerepel, hogy nagyobb költségvetésű dokumentumfilmeket is 

Skrlinné Sákán Tímea ügyvezető igazgatót

UB EMU T A T J K



11025

készítsek, melyek finanszírozását pá-
lyázat útján kívánom megvalósítani. 
Manapság népszerűek az ún. podcast 
beszélgetések. Felszereléseink lehe-
tőséget nyújtanak erre, hosszabb és 
mélyebb interjúk készítését is lehetővé 
teszik. A témák változatosak lehetnek, 
a kultúrától, az időszerű eseményeken 
túl, a politika, az oktatás, a sport, a 
szórakozási területekig mindent felö-
lelhetnek. Könnyedebb, mindennapi, 
nem kifejezetten nemzetiségi témák-
ról folytatott beszélgetésekre is módot 
adnak. A lényeg, hogy saját nyelvün-
kön szólaljunk meg.

Nemrégiben meglátogatott a Hor-
vát Televízió a Horvátországon kívül 
élő horvátok számára fenntartott „Glas 
Hrvatske” (Horvátország Hangja) csa-
torna főszerkesztője is, aki egy be-
mutatkozó riportot készített velem. Megegyeztünk, hogy hamarosan 
együttműködési megállapodást kötünk. Ha már említettem a fiatalo-
kat: nemrég alakult meg az Országos Horvát Önkormányzat szakkol-
légiuma, a „Collegium Croaticum”. Horvát nemzetiséghez tartozó, Buda-
pesten tanuló fiatalok számára biztosít szállást és szakmai programot, 
hogy akadálytalan tanulásuk és a horvátok társadalmi-politikai életé-
be való bekapcsolódásuk biztosítva legyen. A Croatica is feladatának 
érzi, hogy ezeket a fiatalokat összekösse a budapesti horvát közösség-
gel, támogassa és segítse a tevékenységüket. Önkéntes alapon a Croa-
tica programjaikon is részt vesznek, lehetőségük van nyelvtudásukat 
kamatoztatni a Croatica médiáján belül is. 

Minden nemzetiségi közöség fontosnak tartja, hogy a fiatalok to-
vább folytassák a nyelv- és hagyományápolást. Az utánpótlást már 
a gimnáziumi tanulók között keresni kell. Felkutatjuk a média iránt 
érdeklődő fiatalokat, leendő újságírókat, operatőröket, vágókat. Ennek 
érdekében együttműködési szerződést kötünk arra, hogy a budapesti 
és a pécsi horvát gimnazisták közösségi szolgálatot végezhessenek a 
Croaticában. Színvonalas kulturális programokat szervezünk, a mi-
nőségre helyezve a hangsúlyt. Az elmúlt két hónapban több olyan 
rendezvényt tartottunk, melyek teltházasak voltak. A legnépszerűbb 
a Horvát Kalendárium bemutatása volt, amely esemény már a karácso-
nyi előkészületek jegyében telt. Bevontuk a budapesti horvát iskola ta-
nulóit is. Nagyon sikeres volt a budapesti horvátok éves találkozója is, 
melyet először tartottak a Croatica helységeiben. Úgy gondolom, hogy 
a Croaticának egyfajta kulturális animátori szerepe van, feladata, hogy 
összefogja a budapesti és a környéken élő horvátokat.

Jó kapcsolatokat ápolunk, együttműködünk Budapest és környéke 
más horvát intézményeivel, civil szervezeteivel, önkormányzataival. 
Szerencsére jól ismerem azokat az embereket, akik sokat tesznek hor-
vátságunk fennmaradásáért. Szeretném más nemzetiségekkel a kap-
csolatok javítását a velük közös tevékenységek szervezését. Terveim 
között szerepel, hogy az együttműködés reményében meglátogatom 
más magyarországi nemzetiségek kulturális és médiaintézményeit is.

A Barátság szerkesztősége eredményes munkát kíván!


